
مهاجرت متخصصین حوزه معدن به سایر کشورهابهره برداری از 17 طرح نفتی با سرمایه 4 میلیارد دلاری
وزیر نفت اعلام کرد که با برنامه ریزی ها و اقداماتی که در دولت سیزدهم صورت گرفت، 
تعداد زیادی از طرح های صنعت نفت با سرمایه گذاری بالغ بر ۴ میلیارد دلار به بهره برداری 
رسید؛ این طرح ها شامل جمع آوری گازهای مشعل، پتروشیمی ها، تولید نفت، مخازن 
استراتژیک ذخیره سازی نفت و فراورده، خطوط انتقال و ... است. با افتتاح ۱7 طرح  نفتی 
در روزهای پایانی دولت سیزدهم بسیاری از وعده های دولت شهید رییسی از جمله جمع 
آوری گازهای مشعل و تکمیل طرح های نیمه تمام و توسعه زنجیره ارزش و جلوگیری 
از خام فروشی و الزامات قانون هوای پاک و افزایش کیفیت فرآورده های نفتی با بهره 

برداری از این طرح ها تا حد زیادی عملیاتی خواهد شد. جواد اوجی - وزیر نفت در مراسم بهره برداری از ۱7 پروژه کلان 
بالادستی و پایین دستی صنعت نفت به ارزش ۱8۰ هزار میلیارد تومان )همت( در هفت استان میزان اشتغالزایی حاصل از 
طرح های بهره برداری شده ۱۵ هزار نفر و سودهی آن برای کشور را سالانه ۱۲۰ همت اعلام کرد. وی با یادآوری اینکه در 
آغاز به کار دولت سیزدهم چالش های بزرگی همچون کاهش تولید نفت به مرز ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار بشکه، ذخیره سازی 
87 میلیون بشکه میعانات گازی و ۲۵ میلیون بشکه نفت سنگین و فوق سنگین در شناورها، کسری بودجه ۴۰۰ همتی و 
بی انگیزگی بالای سرمایه انسانی در صنعت نفت داشتیم، گفت: این مشکلات با همت کارکنان صنعت نفت و حمایت های 

همه جانبه رئیس جمهوری شهید و پشتیبانی معاون اول ریاست جمهوری حل شد. 

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران بیان کرد: معدن به جای نفت هم یکی دیگر از 
آرزوهای ما است که به این سرعت قابل دسترسی نیست، چرا که سازمان های 
مزاحمی امروز حضور دارند که دس��ت و پای بخش معدن را بس��ته اند و به یک 
تعبیری به آن غل و زنجیر بسته اند. قدیر قیافه، نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران 
در نشس��ت خبری دهه صنعت و معدن که صبح امروز در اتاق ایران برگزار ش��د، 
بیان کرد: صحبت از رشد ۱۳ درصدی در بخش معدن یک شوخی بی مزه است، 
حواس��مان نیس��ت که جنس توسعه ابتدا نرم افزاری و سپس سخت افزاری است، 

بخش نرم افزاری که فکر اس��ت اگر توس��عه نیابد، هر چقدر هم امکانات داش��ته باش��یم فایده ندارد. قیافه افزود: 
معدن به جای نفت هم یکی دیگر از آرزوهای ما است که به این سرعت قابل دسترسی نیست، چرا که سازمان 
های مزاحمی امروز حضور دارند که دست و پای بخش معدن را بسته اند و به یک تعبیری آن را به غل و زنجیر 
کشیده اند. وی افزود: توسعه مناطقی مانند سیستان و بلوچستان به توسعه بخش معدن گره خورده است، اگر در 
سیستان و بلوچستان بخش معدن توسعه پیدا کند، قطعا این استان یکی از ثروتمندترین استان های کشور خواهد 
بود. نایب رئیس اتاق ایران بیان کرد: رسیدن به توسعه بخش معدن الزاماتی دارد و اولین اقدام در این زمینه باید 

حمایت از بخش اکتشافات در کشور باشد، این در حالی است که بودجه سازمان زمین شناسی ناچیز است. 

در نشست کمیته ارزی اتاق بازرگانی ایران مطرح شد

درخواست افزایش مهلت رفع تعهد ارزی برای واردات مواداولیه 

گروه صنعت و تجارت: فروش طلای دست دوم به صورت رسمی 
ممنوع شد، این مهم ترین خبر هفته اخیر در بازار طلا و سکه بود 
که به عقیده کارشناس��ان با اعلام این خبر باید منتظر افزایش 
قیمت طلا بود. در این زمینه کیومرث امیریان، رئیس کمیسیون 
تخصصی اتاق اصناف ایران از حذف کد آیسیک فروش طلای 
مس��تعمل از س��امانه نوین اصناف و ممنوعیت فروش آن در 
طلافروشی ها خبر داد و گفت: اتحادیه ها پس از اطلاع رسانی 
و دادن اخطارهای لازم، می توانند نسب به اعمال قانون نسبت 
به واحدهای متخلف اقدام کنند.  بنا به گفته رئیس کمیسیون 
تخصص��ی ط��لا و جواهر اتاق اصناف ایران پس مطرح ش��دن 
موضوع فروش طلای دست دوم و مستهلک در این کمیسیون 
تخصصی و پیگیری مجدانه موضوع از طریق مکاتبات و جلسات 
مس��تمر با وزارت صمت، اداره استاندارد، درخواست کمیسیون 
تخصصی طلا و جواهر اتاق مبنی بر حذف کد آیسیک فروش 
طلای مستعمل از سامانه نوین اصناف به انجام رسید. وی افزود: 
باتوجه به اهمیت موضوع حمایت از تولید کنندگان و همچنین 
حمای��ت از م��ردم و خریداران برای جلوگیری از خرید طلاهای 
فاقد استاندارد، خوشبختانه این موضوع به انجام رسید و بدین 
ترتیب هیچ واحد صنفی اجازه فروش طلای دست دوم ندارد. 
امیریان تصریح کرد: اتحادیه های سراس��ر کش��ور می توانند با 
اطلاع رسانی و ارسال اخطاریه لازم به واحدهای صنفی تحت 
پوش��ش خود و مش��خص کردن یک ضرب الاجل یک ماهه، 
نس��بت به اعمال ماده ۲7 و ۲8 قانون نظام صنفی برای پلمب 
و یا ابطال پروانه کسب واحدهای صنفی متخلفی که اقدام به 
فروش طلای دست دوم بدون استاندارد می کنند، اقدام کنند. 
موضوع پیگیری ممنوعیت فروش طلای دس��ت دوم توس��ط 
طلافروشی ها به حدود سه سال گذشته برمی گردد؛ در راستای 
ای��ن موض��وع اتحادیه طلا و جواهر تهران از س��ال گذش��ته با 
نامه نگاری های متعدد به دنبال این بودند که ممنوعیت فروش 
طلای دست دوم به صورت قانونی دربیاورند. در همین زمینه 
محمد کش��تی آرای فعال بازار طلا و رئیس س��ابق صنف طلا و 
جواهر تهران به تخلفات بی شمار ایجاد شده حاصل از فروش 

طلای دست دوم اشاره کرده و در این باره به تجارت نیوز گفته 
اس��ت: این موضوع را صرفا در جهت انتفاع مردم و ممانعت از 

کلاهبرداری می داند. 

چرافروشطلایدستدومممنوعشد؟ �
این س��وال مطرح می ش��ود که چرا اتحادیه طلا و جواهر تهران 
درص��دد ای��ن ب��ود که به طور کلی دادوس��تد طلای کهنه را در 
معاملات حذف کند. بارها این اتحادیه اعلام کرده اس��ت که 
اخذ سود ۱۰ درصدی از خریداران طلای کهنه و دست دوم که 
توسط برخی واحدهای طلافروشی صورت می گیرد اشتباه است 
و خیلی از خریداران متوجه آن نمی شوند. طلایی که واحدهای 
طلافروشی از فروشنده می خرند و آن را برای طلای آب شده 

ذوب می کنن��د، ف��روش این نوع طلا معمولا باید با چند درصد 
سود همراه شود، چرا که همان طلا قبل از ذوب دارای جرم یا 
رسوباتی است که ذوب کننده طلا آن ناخالصی را می گیرد و وزن 
آن درصدی کاهشی می شود در چنین شرایطی است که فروش 

طلای آب شده باید با سود چند درصدی انجام شود.

رونقطلایدستدومبینمردم �
چند س��الی اس��ت که با افزایش قیمت طلا، خرید طلای دست 
دوم به علت پایین بودن اجرت س��اخت بین مردم رونق گرفت 
و بس��یاری از مردم برای پس انداز و حفظ س��رمایه  خود اقدام به 
خرید طلای دست دوم می کردند. در واقع مردم نه برای زینت 
بلکه برای سرمایه گذاری، معمولا طلایی را خریداری می کنند 

ک��ه در خان��ه نگ��ه دارن��د و در زمان گرانی آن را بفروش��ند و در 
این حدفاصل هم می توانس��ت به صورت زینتی از آن اس��تفاده 
کنن��د ت��ا در ص��ورت نیاز مالی آن را بفروش��ند. همین موضوع  
منجر به تخلفات بسیاری از سوی فروشندگان طلا شده بود و 
ش��کایت های بس��یاری در زمینه نزد اتحادیه طلا و جواهر برده 
می ش��د؛ در واقع به دلیل تخلفات زیادی که افراد س��ودجو در 
پوشش طلای دست دوم انجام داده بودند و حجم بالای شکایات 
این ممنوعیت بس��یار بالا رفته بود. با وجودی که طلای کهنه 
و دست دوم هیچ گونه اجرتی ندارد، اما بسیاری از فروشندگان 

با فروش آن ۱۰ درصد از خریدار سود می گرفتند.

تبعاتفروشطلایدستدوم �
اما با وجود اینکه ممنوعیت فروش طلای دست دوم منجر به 
برچیده ش��دن سوءاس��تفاده برخی از فروشندگان طلا می شود 
اما برخی از کارشناسان این نوع راهکارها را برای جلوگیری از 
این دس��ت تخلفات بس��یار نادرست و مقطعی می دانند، چرا که 
در نهایت این ممنوعیت منجر به این خواهد ش��د که بس��یاری 
از مردم برای فروش و یا خرید طلای دست دوم پای آن را به 
پلتفرم های آنلاین و شبکه های مجازی بکشانند که جلوگیری از 
تخلفات ناشی از آن به مراتب سخت تر از نظارت برای عملکرد 
طلافروشی ها خواهد بود. چرا که حتی با این ممنوعیت به دلیل 
نوسات ارزی مردم برای حفظ ارزش سرمایه خود هرگز حاضر 
نیستند که پول خود را به صورت نقد نگهداری کنند و در قطعا با 
سایر شیوه های دیگر اقدام به خرید طلاهای دست دوم خواهند 
کرد که حتی ممکن است پای معاملات خرید و فروش طلای 
دست دوم به صورت زیرزمینی باز شود. البته با این ممنوعیت 
که بنا به عقیده اتحادیه طلا و جواهر در راستای حمایت از تولید 
صورت گرفته، خرید طلای دس��ت دوم توس��ط طلافروشی ها 
ممنوع نش��ده و مردم امکان فروش طلای دس��ت دوم خود را 
دارند اما در هر صورت کارشناس��ان هش��دار می دهند که امکان 
نظارت بر عملکرد طلافروشی های متخلف به مراتب راحت تر 

از ممنوعیت و عواقب آتی آن خواهد بود. 

»تجارت« مزایا و تبعات ممنوعیت فروش طلای دست دوم را بررسی می کند

پای خرید و فروش زیرزمینی به بازار طلا باز می شود؟
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درآمد۱۰میلیونتومانیبرایکشاورزانبا
کاهشمصرفبرق

مع��اون هماهنگ��ی توزی��ع ش��رکت توانی��ر گفت: براس��اس 
برآوردهای انجام شده کشاورزان در صورت مشارکت در طرح 
مدیریت بار می توانند حتی تا ۱۰ میلیون تومان در هر ماه مشوق 
دریافت کرده و درآمدزایی داشته باشند. محسن ذبیحی، معاون 
هماهنگی توزیع شرکت توانیر با اشاره به برنامه های مدیریت بار 
بخش کشاورزی، از وجود بیش از ۲۳۰ هزار حلقه چاه کشاورزی  
در کش��ور خبر داد و گفت: براس��اس پروانه بهره برداری، میزان 
کارکرد مجاز بالغ بر ۹۰ درصد چاه های کش��اورزی در ماه های 
گرم سال، ۱۹ ساعت و حتی کمتر از آن است. وی با بیان این 
که برنامه مدیریت بار در بخش کش��اورزی، به ویژه چاه های 
برقدار براساس همین مجوزهای صادر شده، تنظیم شده است، 
افزود: با وجود آنکه این چاه ها ملزم به رعایت ۱۹ ساعت درج 
ش��ده در مجوز خود هس��تند، اما صنعت برق به منظور تش��ویق 
صاحبان این چاه ها و کش��اورزان در سراس��ر کش��ور، نسبت به 
ارائ��ه مش��وق به کش��اورزانی که در همین زمین��ه با اداره برق 
منطق��ه خ��ود قرارداد همکاری امضا کنند، اقدام کرده اس��ت. 
ذبیحی همچنین از ارائه س��ه بس��ته مش��وق به کش��اورزان در 
تابس��تان امس��ال خبر داد و با اعلام این که در قالب این برنامه 
کش��اورزانی که بهره برداری از چاه خود را در ۵ س��اعت بعد از 
ظهر خاموش کنند، می توانند ۱۹ س��اعت باقیمانده را با برق 
رایگان به اس��تحصال آب بپردازند، تصریح کرد: علاوه بر این 
به منظور تش��ویق بیش��تر کش��اورزان، تمهیداتی دیده شده که 
با اس��تفاده از س��امانه های نوین آبیاری و کاهش میزان برق 
مصرفی برای برداش��ت آب، در صورتی که از س��اعت ۱۰ صبح 
تا ۱۰ ش��ب، کاهش مصرف برق نس��بت به سال گذشته داشته 
باشند، به صورت پلکانی مشمول مشوق هایی می شوند که به 
ازای هر کیلووات ساعت تا ۲۵۰۰ تومان هم افزایش می یابد. 
معاون هماهنگی توزیع توانیر یادآور شد: براساس برآوردهای 
انجام ش��ده کش��اورزان در صورت مش��ارکت در این طرح می 
توانند حتی تا ۱۰ میلیون تومان در هر ماه مشوق دریافت کرده 

و درآمدزایی داشته باشند.

وضعیتقرمزسرمایهگذاریخارجیدرنفت
FATFبهدلیلعدمحل

رئی��س کمیس��یون انرژی اتاق بازرگانی گف��ت: تا وقتی روی 
FATF تواف��ق نکنیم جذب س��رمایه گذار خارجی هم نداریم، 
اکنون بسیاری از سرمایه گذاران تمایل زیادی برای حضور در 
ای��ران و س��رمایه گذاری در پروژه ه��ای مختلف را دارند، خیلی 
از موضوعات نیز درگیر تحریم نیس��ت یعنی حتی اگر تحریم 
ه��م حل نش��ود هزاران پروژه کارام��د و ثروت آفرین داریم که 
می توانیم ورود کنیم و جذب سرمایه خارجی داشته باشیم ولی 
به دلیل عدم توافق روی FATF نمی توانند ضمانتنامه دریافت 
و تضمینی برای س��رمایه خود داش��ته باشند. آرش نجفی لزوم 
جذب سرمایه گذاری خارجی در صنعت نفت در دولت چهاردهم 
اظهار داش��ت: ابتدا اینکه موضوع اقتصاد کلان انرژی را باید 
ببینند و راهبرد و نقشه راه اقتصاد را تعریف کنند و در غیر این 
صورت مس��یر توس��عه نفت سخت و امکان موفقیت نخواهیم 
 FATF داش��ت. وی تاکید کرد: قطعا و یقینا ما باید نس��بت به
واکنش مثبت داشته باشیم واکنش منفی نسبت به این موضوع 
کاری عبث اس��ت چراکه اکنون همه دنیا روی FATF توافق 
کرده اس��ت، ما نیز در کش��ور آنچه به عنوان مباحث پولش��ویی 
 FATF دنبال می کنیم به مراتب پیچیده تر و س��ختگیرانه تر از
اس��ت اما لازم اس��ت به این سیس��تم مالی جهانی بپیوندیم. 
رئی��س کمیس��یون انرژی اتاق بازرگانی گف��ت: تا وقتی روی 
FATF تواف��ق نکنیم جذب س��رمایه گذار خارجی هم نداریم، 
اکنون بسیاری از سرمایه گذاران تمایل زیادی برای حضور در 
ای��ران و س��رمایه گذاری در پروژه ه��ای مختلف را دارند، خیلی 
از موضوعات نیز درگیر تحریم نیس��ت یعنی حتی اگر تحریم 
ه��م حل نش��ود هزاران پروژه کارام��د و ثروت آفرین داریم که 
می توانیم ورود کنیم و جذب سرمایه خارجی داشته باشیم ولی 
به دلیل عدم توافق روی FATF نمی توانند ضمانتنامه دریافت 
و تضمینی برای س��رمایه خود داش��ته باشند. وی تصریح کرد: 
هیچ سرمایه گذاری مستقیم و با سرمایه خود وارد سرمایه گذاری 
نمی ش��ود همه س��رمایه گذاران باتوجه به توان مالی که دارند از 
طری��ق بانک ها به پروژه ه��ا ورود می کنند، بانک های خارجی 
فارغ از موضوع تحریم به خاطر موضوع FATF از سرمایه گذاری 
بازمی مانند زیرا وقتی نتوانند تضامین لازم را روی یک پروژه 

داشته باشند ورود نمی کنند.

نیرویانسانیمعادندرحالپیرشدناست
رییس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن با بیان اینکه س��ن ۴۲ 
درصد ناوگان معادن کش��ور ۲۰ س��ال به بالاست، گفت: منابع 
انسانی ما در حال پیر شدن است و ۱۰ سال آینده حوزه معدن 
با کمبود نیروی متخصص مواجه می شود.محمدرضا بهرامن، 
نایب رئی��س ات��اق ای��ران در ابتدای این نشس��ت، با اش��اره به 
هدفگذاری های برنامه هفتم توسعه، گفت: در این برنامه نرخ 
رش��د اقتصادی 8 درصد و نرخ رش��د بخش معدن ۱۳ درصد در 
نظر گرفته شده است که تحقق هر کدام از آنها ملزوماتی دارد. 
بهرامن گفت: بخش معدن و شرایط معدنی شرایط خاصی دارد 
و برای رشد اقتصادی نیاز به توسعه حوزه معدن داریم. جوامع 
درحال توس��عه، به مدیران توس��عه یافته نیاز دارند که جس��ارت 
تصمیم گیری داش��ته باش��ند. امروزه تشکل های اقتصادی هم 
ب��ه ای��ن نکت��ه تاکید دارند. او افزود: در برنامه هفتم توس��عه به 
رشد ۱۳ درصد تاکید شده ولی باید پرسید این رشد با چه ابزار و 
اساسی ممکن می شود؟ الان در چه وضعیتی قرار داریم و برای 
تحقق این رشد چه الزاماتی نیاز است؟ بر اساس چه مستنداتی 
به این نتیجه رس��یده ایم که می توانیم به رش��د ۱۳ درصدی در 
بخش معدن برسیم؟ نایب رئیس اتاق ایران تاکید کرد: توسعه 
به ابزارهایی نیاز دارد و بدون ابزار و زیرساخت های لازم توسعه 

و رشد اقتصادی ممکن نیست. 

اخبار كوتاه
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گ��روه صنع��ت و تج��ارت: در نشس��ت اخیر کمیت��ه ارزی اتاق 
بازرگانی ایران، ناکافی بودن مهلت ۹ ماهه برای رفع تعهد ارزی 
واردات مواد اولیه ی تولید به ویژه آن بخش از محصولاتی که 
تحریمی هستند، مورد تاکید قرار گرفت. اعضای کمیته ارزی 
اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی ایران در نشست روز 
گذش��ته ی )دوش��نبه( خود، ناکافی بودن مهلت ۹ ماهه برای 
رف��ع تعه��د ارزی واردات م��واد اولی��ه تولید به ویژه آن بخش از 
محصولاتی که تحریمی هستند را موردتوجه قرار داده و مقرر 
کردند، این موضوع، حتماً از س��وی ش��ورای گفت وگو پیگیری 
شود و زمینه افزایش مهلت رفع تعهد ارزی برای این بخش از 
کالاها را فراهم سازند. بر اساس آنچه در این جلسه مطرح شد، 
تولیدکنندگان برای تداوم فعالیت تولیدی خود به مواد اولیه ای 
نیاز دارند که بخش قابل توجهی از آن ها وارداتی و بخشی از آن ها 
مشمول تحریم می شوند. بنابراین مدت زمانی که برای واردات 
آن ها لازم است، بیشتر از ۹ ماه برآورد می شود. براساس آنچه 
که اتاق بازرگانی ایران اعلام کرده است، طولانی شدن زمان 
ورود این بخش از کالاها به گمرکات کشور، موجب می شود رفع 
تعهدات ارزی به موقع انجام نشود و در نهایت واردکننده علاوه 
بر پرداخت مابه التفاوت نرخ ارزی که ۹ ماه قبل دریافت کرده، 
باید جریمه نیز بپردازد؛ این جریمه از زمان شروع مهلت ۹ ماهه 
محاسبه خواهد شد. به اعتقاد فعالان بخش خصوصی، علاوه 
براینکه باید مهلت ۹ ماهه برای واردات کالاهایی که مشمول 
تحریم هستند، افزایش پیدا کند، لازم است جریمه دیرکرد در 
رفع تعهد نیز از پایان مهلت قانونی و نه از ش��روع آن، محاس��به 
شود. در نهایت اعضای کمیته ارزی به این جمع بندی رسیدند 

که موضوع را از طریق شورای گفت وگو پیگیری کنند.

آییننامهچگونگیبازگشتارزحاصلازصادرات، �
بازنگریشود

از سوی دیگر، بنابر پیشنهاد مطرح شده در این نشست، مقرر شد 
آیین نامه اجرایی مربوط به یکی از مواد قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
که درباره چگونگی بازگشت ارز حاصل از صادرات توضیح داده است، 
به همت مرکز پژوهش های اتاق ایران، کمیسیون های تخصصی 
و شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی مورد بازنگری قرار 
بگیرد و اصلاحاتی که باید در راستای تسهیل شرایط پیمان سپاری 

ارزی رخ دهد، شناسایی و به مجلس و دولت پیشنهاد شود.

عرضهارزحاصلازصادراتقیربهسامانهنیما، �
مانعفعالیتصادرکنندگانشدهاست

همچنین در بخش دیگری از این جلسه، شیوه رفع تعهد ارزی 
صادرکنن��دگان قیر موردبررس��ی قرار گرف��ت؛ چراکه اعضای 
انجمن قیر معتقدند قانونی که از ۱۵ آذر ۱۴۰۳ اجرایی ش��ده و 
عرضه ارز به س��امانه نیما را به عنوان تنها راه رفع تعهد ارزی 
صادرکنن��دگان قی��ر اعلام کرده، مان��ع فعالیت صادرکنندگان 

شده است.
 این درحالی اس��ت که از زمان ش��روع پیمان س��پاری ارزی در 

سال ۱۳۹7 تا آذر ۱۴۰۲، صادرکنندگان قیر می توانستند برای 
رفع تعهد ارزی خود از تمام روش های پیش بینی شده در قانون 
اس��تفاده کنند. اعضای این انجمن نرخ گذاری قیر از یک س��و 
و اجبار به عرضه ارز صادراتی حاصل از فروش قیر در س��امانه 
نیما از سوی دیگر را غیرمنطقی ارزیابی و تأکید کردند نرخ نیما 
نمی تواند پاسخگوی هزینه هایی باشد که در روند صادرات این 
محصول صرف می ش��ود. صادرکنندگان قیر نیز ضمن اش��اره 
به نشس��ت اخیر خود با مدیران مربوطه در بانک مرکزی برای 
بازنگری در قانون، آن را بی نتیجه دانس��تند؛ چراکه پیش��نهاد 
بانک مرکزی برای حل این مس��ئله کاهش قیمت خوراک در 
این صنعت خاص بوده است. طبق اعلام اتاق بازرگانی ایران، 
بخش خصوصی معتقد است که نمی توان به صورت دستوری 
و مصنوع��ی قیم��ت خوراک را برای یک صنعت خاص کاهش 
داد تا هزینه تمام ش��ده محصول نهایی پایین بیاید و نرخ نیما 
برای عرضه ارز صادراتی این محصول توجیه پذیر شود. پیشنهاد 
صادرکنندگان قیر این است که مجدد زمینه عرضه ارز صادراتی 
این بخش به کلیه روش های قانونی، امکان پذیر شود؛ بنابراین 
اعضا تصمیم گرفتند این موضوع را با حضور مس��ئولان بانک 
مرک��زی پیگی��ری کنند. در این جلس��ه کیوان کاش��فی، عضو 
هیات رئیس��ه اتاق ایران که ریاس��ت کمیته ارزی را نیز برعهده 
دارد، به همه فعالان اقتصادی هش��دار داد در روند معامله ارز 
بین صادرکنندگان و واردکنندگان که از طریق س��امانه جامع 
تجارت انجام می شود، مسئولیت معامله با دو طرف خواهد بود؛ 
چراکه این موضوع مانند هر معامله دیگری باید بر اساس توافق 
و اعتماد انجام ش��ود و هیچ دس��تگاهی این قابلیت را ندارد که 

معامله صورت گرفته را تضمین کند. 

گروه صنعت و تجارت: رئیس اس��بق مرکز ملی فرش ایران، اس��تفاده از مدیران اصلح 
و آش��نا به حوزه فرش و آش��تی واقعی با تش��کل ها و فعالان صنعت فرش دس��تباف را از 
مهمترین وظیفه مدیران صنعتی و بازرگانی دولت چهاردهم دانست. در آستانه ی انتخابات 
چهاردهمین دوره ی ریاست جمهوری، فیصل مرداسی ضمن اشاره به میزان صادرات 
فرش و ادعای برخی از مدیران فعلی، مبنی بر صادرات فرش بصورت غیررسمی، تصریح 
کرد: این ادعا نمی تواند درس��ت باش��د؛ چراکه در وهله ی اول، فرش یک کالای نس��بتا 
حجیم است و نمی توان آن را به راحتی قاچاق کرد و این در حالیست که صادرات انبوه از 
طریق لنج به سایر کشورها همچون افغانستان، به لحاظ فنی اصلا امکان پذیر نیست.

کاهش صادرات به دلیل کم اظهاری صادرکنندگان حقیقت ندارد
رئیس اسبق مرکز ملی فرش ایران ادامه داد: از سوی دیگر، چنانچه آمار ارزیِ صادرات 
نش��ان از کاهش جدی می دهد، صادرات وزنی هم آن را تایید می کند و نمی توان کم 
اظهاری در صادرات برای کاهش تعهدات ارزی صادرکنندگان در مقابل بانک مرکزی 
را عامل کاهش صادرات معرفی کرد؛ چنانچه این موضوع صحت داشت، باید صادرات 

وزنی این ادعا را تایید می کرد. آمار تولید نیز تا حدودی در دس��ترس و کاملا مش��خص 
اس��ت که صادرات فرش دس��تباف در س��ال ۱۴۰۲، بیشتر از ۴۰ میلیون دلار نیست. وی 
یادآور شد: البته یادآوری این موضوع نیز خالی از لطف نیست که به یاد داریم، در سال 
۱۳۹۰ فرش دس��تباف تحریم ش��د اما آمار صادرات ۵6۰ میلیون دلاری را داش��تیم. این 
فعال و کارش��ناس صنعت فرش کش��ور در رابطه با اولویت دولت بعد برای حوزه فرش 
دس��تباف، گفت: ابتدا باید جایگاه فرش دس��تباف در معرفی هویت ایرانی را جدی تلقی 
کرد؛ در تمام دنیا، ایران نماد فرش های مرغوب است. فرش به عنوان یک میراث ماندگار 
فرهنگی صلح دوستی ، عشق به طبیعت و هنر مردمان ایران زمین را به جهانیان نشان 
می دهد. مرداسی ادامه داد: با کاهش صادرات فرش، متاسفانه تعدادی از قالی بافان بیکار 
ش��دند و دولت نیز از در آمد ارزی محروم ش��د  اما اصلی ترین ضربه در حوزه بین المللی 
و فرهنگی، به کش��ور وارد ش��ده اس��ت. با کاهش نقش کشورمان در تجارت بین المللی 
فرش دستباف، امروز دیگر نمی توانیم این کالای ناب را به عنوان هنر و هویت ایرانی 
به دنیا معرفی کنیم. رئیس اس��بق مرکز ملی فرش ایران ضمن تاکید بر اینکه  جنس 

اش��تغالی که حوزه فرش ایجاد می کند، بس��یار خاص و با ارزش اس��ت؛ اظهار کرد: این 
اشتغال در روستاها و مناطق محروم و کمتر توسعه یافته ایجاد می شود و هزینه ایجاد 

این شغل بسیار پایین است.
 بر همین اساس اصطلاحاً می گویند درآمد ارزی آن با برکت است. مرداسی در خصوص 
کیفی��ت مدیری��ت مرک��ز ملی فرش گفت: اگر ما به جایگاه هویت فرهنگی فرش اعتقاد 
داریم، پس باید فردی که سکاندار این مرکز می شود، قرابت زیادی با فرهنگ و فرش 
داش��ته باش��د؛ اما متاس��فانه در گذش��ته در اوج ناباوری، شاهد بودیم که ساختار و چارت 
سازمانی این مرکز با اشتباه تغییر کرد؛ بگونه ای که در مقطعی، مدیر مرکز ملی فرش 
توس��ط وزیر انتخاب و معرفی می ش��د اما امروز س��اختار مرکز ملی فرش و رئیس مرکز  
توس��ط معاون وزیر صمت مش��خص می ش��ود و هیچ توجهی به خواست ذینفعانِ واقعی 
فرش دستباف وجود نداشت. وی افزود: دولت آینده اگر می خواهد فرش دوباره به جایگاه 
قبلی خود دست پیدا کند، باید با این صنعت و فعالان آن آشتی کند؛ این مهم از طریق 

اصلاح ساختار و انتخاب مدیری با سابقه و آشنا به این حوزه است. 

فعالانصنعتفرشازدولتآیندهچهمیخواهند؟


